
je po odluci Šireg Glav. Odbora zamenik 
g. Jovan Telebakovič, učitelj iz Beo
grada. 

2. I z v r š n i O d b o r . Izvršni Od. 
UJU održao je u ovoj godini 48 sednica 
redovnih i vanrednih, u kojima su svrša
vani poslovi o kojima je govoreno u krat
kim potezima u prednjem delu Izveštaja. 

Zapisnici sa tih sednica objavljivani 
su redovno preko »Nar. Prosvete«. 

Osem toga i Širi Glav. Odbor UJU iz 
cele zemlje sazvan je 16. decembra 1923. 
god. u Beogradu. On je imao tri sednice. 
Zapisnici tih sednica takode su objavljeni 
preko »Nar. Prosvete«, a o odlukama i 
rezolucijama donetim na tim sednicama 
bilo je takode govora napred. 

Širi Glavni Odbor trebalo je bar još 
jedtiom s proleča pozvati, jer je to i neop
hodno potrebno bilo ali nije učinjeno iz 
čisto materijalnih razloga, jer naše Udru
ženje još neprestano materijalno slabo 
stoji, da bi moglo podneti izdatke i oko 
toga drugog saziva Šireg Glav. Odbora. 

3. Rad I z v r . O d b o r a s p o v e 
r e n i š t v i m a . U ovoj godini Izvršni 
Odbor je imao živu prepisku sa svima 
svojim povereništvima, osobito sa pove
reništvom Sarajevo i Ljubljana, čiju aktiv
nost naročito ističemo. 

Povereništva su činila razne predlo
ge od opšte vrednosti i podnosila poje
dirte molbe, koje je Izvr. Odbor sprovo
dio Gospodinu Ministru Prosvete i dru
gim nadleštvima, starajuči se svakad da 
i pismeno i lično utiče da se stvari za 
koje se moli što pre i što povoljnije svrše. 
I u večini slučajeva to je bilo s uspehom. 
Kao što se iz ranijeg dela izveštaja vidi. 

4. Rad s r e s k i h u č i t e l j s k i h 
d r u š t a v a . Iz izveštaja pojedinih dru
štava, koje je Glav. Odbor dobijao preko 
povereništava ili neposredno, vidi se da 
je njihov rad u ovoj godini bio mnogo 
obilniji, a sastanci njihovi češči no u proš
loj godini. Jedan dobar znak na bolje, što 
nas raduje. 

Društva su se na svojim sastancima 
bavila raznim aktuelnim problemima i pi
tanjima, koja zadiru u materijalne inte
rese učiteljstva. 

Na prvo mesto gotovo sva društva 
raspravljala su o novom činovničkom za
konu, razvrstavanju učitelja po njemu, i 
bavila se pitanjem pravičnosti odrediva
nja ličnih i porodičnih dodataka. 

Isto tako mnoga društva raspravlja
la su aktuelno pitanje »Klerikalizam i 
Škola«, koje je Beogradski Učiteljski Zbor 
pokrenuo i koje je zbog neobične svoje 
važnosti u današnjim prilikama stavljeno 
na dnevni red za IV. Učiteljsku Skupštinu 
u Dubrovniku. 

Primera radi naveščemo ovde neko
liko takvih aktuelnih pitanja, koja su uči
teljska društva na svojim zborovima pre
tresala: 

a) Traženo je da se besplatno daju uče
nicima svi udžbenici i pisači i crtači 
pribor. (Bos. Dubica); 

b) Predlagano je ukidanje mehana po 
selima iz vrlo pojmljivih razloga; 

c) Raspravljano je o višem pedagoškom 
obrazovanju učitelja; 

d) o kažnjavanju dačkih roditelja za ne
uredno šiljanje dece u školu; 

e) Pretresano je pitanje celibata učite
ljica u Bosni itd. A osim toga obrazo
vani su odbori: Jadranske Straže, 
Crv. Krsta, Sokolska Društva itd. 
Skupljeni su priloži za Invalidski 

Fond, i učiteljsku siročad itd. 
Pada u oči da se večina sreskih uči

skih društava u toku ove godine bavila 
manje više pitanjima materijalne prirode, 
a mnogo manje pitanjima pedagoškim i 
stručnim, koja se odnose na školu i samu 
nastavu. Želeti je da u idučoj godini naše 
učiteljstvo na svojim zborovima u večoj 
meri tretira čisto školska i vaspitna pi
tanja i probleme. Mi priznajemo da su 
prilike dosada takve bile, da su na dnev
ni red morala stavljati pitanja one prve 
prirpde. Nadamo se, da če se u narednoj 
godini moči i hteti više raditi i u ovom 
drugom pravcu. 

PKLGLtD ČLANSTVA 1 DELOVANJI: 
DRUŠTEV. 

društev članov 
Povereništvo Beograd 112 5156 

Zagreb 43 1960 
« Ljubljana 32 2486 
« barajevo 31 737 

Split 14 763 

Ukupno: 232 11102 
U prošloj godini u Organizaciji UJU 

bilo je ^13 učitelj, društava sa 10.208 čla
nova, iz gornjega se pregleda vidi da je 
u ovoj godim prinovljeno 29 učiteljskih 
društava sa oko 900 članova. Prema to
me pnraštaj je znatan, kako u broju dru
štava tako i u broju članova (oko 1 0 » . 
Organizacija naša vidno napreduje iz go
dine u godinu i ako ne onim tempom kako 
bi se moglo poželeti. 

Ako bi se uzeo u obzir i onaj broj 
društava i članova koji nisu u svemu ispu
niii svoje dužnosti prema Glavnom Od
boru i Povereništvu shodno članu 29. 
Pravila UJU te zbog toga i nisu ovde re
gistrovana, onda bi se broj članova sva
kako popeo na 12.000. A to su pune 2'3 
svih učiteljaca u celoj zemlji.* 

Konstatujemo s radošču ovaj skro
man priraštaj društava i članova u našoj 
organizaciji u ovoj godini sa iskrenom 
željom, da u idučoj godini vidimo sve 
drugove i drugarice u našoj zajednici, ka
ko bi naš organizovani stalež poslužio 
drugima za primer a školi, nastavi, 
Otadžbini i nama samima na korist. Sto
ga s pravom očekujemo od strane pove
reništva još jaču agilnost u radu oko 
obrazovanja novih društava, a od svih 
drugova (još neudruženih) bolje shvata
nje važnosti naše organizacije i potrebu 
za stupanje u nju. 

1. P r o m e n e u I z v r š n o m O d 
bo ru . U toku godine g. Proka Damnja
novič dao je ostavku na članstvo u Iz
vršnom Odboru. Na njegovo mesto do
šao je zamenik g. Pavle Simič, učitelj iz 
Beograda. Na mesto g. Jovana P. Jova
noviča, koji duže vreme nikako nije do
lazio na sednice Izvršnog Odbora, došao 

Lep napredek Vlit* 

* Prema objavljenoj statistici prošle godine 
bilo je 17.300 učiteljaca u Jugoslaviji. 



No bilo je i ovoj godini društava čiji 
je rad obilovao i u ovom drugom pravcu. 
Ah broj takvih društava je daleko manji. 
Takva su npr. društva bila: Beogradsko, 
Canorodsko i još neka učiteljska društva. 
Kod njih su tretirana ova pitanja: kleri
kalizam i sKoia, o domačem vaspitanju, 
paraieia izmedu stare i nove škole rada 
ud. pored toga održana su mnoga praktič
na predavanja iz pojedimh nastavnin pred
meta itd. A na nekim mesrima priredivani 
izleti i ekskurzije. 

Sav taj rad naših društava, i ako nije 
onoliko obilan, koliko bi se moglo poželeti 
ipak je zadovoljavajuči, jer je obilniji i 
veči no u prošloj godini. Želeti je da se u 
tome i idučoj godini istraje. 

Da bi rad u našoj organizaciji išao 
pravilnije, brže i tačnije, prinudeni smo 
bili da u prošiogodišnjem Izveštaju učini
mo nekoliko napomena. Na žalost, u toku 
gve godine videlo se, da te napomene nisu 
svi, kojih su se tičale zapazili, te je bilo 
grešaka i kod samih povereništava, poje
dinih sreskih društava i članova. Stoga 
ih moramo i ove godine na ovom mestu 
koncizno izneti: 

1. Sva sreska učitelj, društva ne tre
ba da opšte neposredno sa Glav. Odbo
rom, več preko svoga povereništva (čl. 8. 
Prav. UJU). 

2. Nijedno sresko učitelj, društvo niti 
pojedinci ne mogu se smatrati kao puno
pravni članovi UJU i koristiti se svima 
beneficijama koje takvo članstvo pruža 
(zaštita ili pomoč kod prosvetnih vlasti, 
traženje obaveštenja, olakšice u podvozu 
za put na skupštinu itd.) ako nije ispu
nilo sve usiove čl. 29. Pravila UJU a to 
je plačena puna članarina svome društvu, 
povereništvu i Glav. Odboru. I ove se go
dine ponovilo da su pojedina društva dala 
čianarinu samo za Gl. Odbor ili za svoje 
povereništvo. Sva takva društva nisu re
gistrovana u ovom Izveštaju (osim neko
liko, koja su omaškom ušla) niti se sma
traju da su ove godine bili u organizaciji. 
Kod društava pak koja su dala čianarinu 
i Glav. Odboru i povereništvu stavljen je 
samo onaj broj članova za koje je oboma 
položena članarina. U idučoj godini na 
ovo če se još strožije paziti. Ko traži prava 
mora da ispunjava i dužnosti. 

3. Članarina se može primiti najdalje 
do 1. juna (čl. 29.) a posle ni u kom slu
čaju. 

4. I sreska društva treba da izvrše 
izbore svojih novih uprava i konstituisa
nje za 2 meseca od početka školske go
dine. Uprave sr. učit. društava treba da 
pošlju: čianarinu (čelu) za sve svoje čla
nove, spisak svih članova i spisak čla
nova uprave najdalje do 1. jula i to i svo
me povereništvu i Glav. Odboru. 

5. U slučajevima kad medu članovima 
koga sreskog učitelj, društva nastane lič
ni razdor ili dode do cepanja društva — 

nadležno je da raspravi taj spor prvo do
tično povereništvo a tek posle izjavlju
je se žalba Gi. Odboru na odluku povere
ništva — ako i dotle dode. Na žalost, u 
ovoj godini bilo je nekoliko takvih sluča
jeva kod raznih povereništava. Srečom, 
u zadnjem času bilo je ipak uvidavnosti 
kod dotičnih društava, da se odazovu sa
vetima i pozivu povereništva te su sve 
takve nesuglasice svuda izgladene. Želeti 
je, da se drugovi u radu rukovode samo 
iskrenom željom za napredak i plodan rad 
društva i izbegavaju sve što bi moglo do
vesti do nesloge i razdora i biti na štetu 
po ugled dotičnoga društva i celoga uči
teljstva. 

6. Društva, koja još nisu donela i po
tvrdila svoja pravila, da to što skorije uči
ne a najdalje do 1. dec. t. g. Pravila treba 
slati uvek u 3 primeraka preko svoga po
vereništava (čl. 16. Prav. UJU) od kojih 
se jedan potvrduje i vrača upravi društva, 
drugi zadržava za arhivu Gl. Odbora, a 
treči za arhivu povereništva. 

Članarina za povereništvo i Glav. 
Odbor UJU polažu se odjednom i pri 
upisu. 

8. Sva društva koja budu imala pre
ko godine kakvih vanrednih prihoda (od 
zabava, koncerata itd.) a nisu isti name
njeni kakvom naročitom cilju, društva 
treba da pošiju od istih 1/3 svome pove
reništvu a 1/3 Glav. Odboru (čl. 29.). Toga 
se nijedno društvo u ovoj godini nije pri
državalo. 

9. Pri izboru članova uprave društva 
treba da glasuju samo članovi koji su iz
mirili čianarinu a ne svi prisutni. 

10. Po pravilima UJU i svima poseb
nim pravilima sreskih učit. drštava moral
na je dužnost svakoga člana UJU da prima 
i pomaže družinske listove: »Učitelj« i 
»Nar. Prosvetu«. Iz onog dela Izveštaja 
gde su izneti podaci o tim našim listo
vima vidi se jasno kako večina članova 
»vrši« i tu svoju moralnu dužnost! Želeti 
je, da se u narednoj godini svi članovi 
UJU sete i bolje i više i te svoje moralne 
obaveze prema svome Udruženju, kako 
bi mu dali više mogučnosti i sredstava 
da se založi i više i bolje za interes i do
bro celoga učiteljstva. 

SKLEP. 
Po oficijelnem delu se je predsednik 

UJU spomni; lokalnega tiska, ki je v teh 
dneh pokazal, da se zaveda svoje naloge 
in je lahko za vzgled vsemu ostalemu 
tisku. Predvsem je »Dubrovački list« 
postavil krono in je dvignil sijaj skup
ščine s svojimi izdanji. Nato je s primer
nim nagovorom zaključil IV. državno 
skupščino UJU. 

Zvečer je bil banket v hotelu »Im
perij al«. 


